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معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: نظر رییس 
جمهور نســبت به ارز دیجیتال مثبت است و باید 

ارزهای دیجیتال قانونی شود.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان؛ محسن رضایی معاون 
اقتصادی رئیس جمهور گفت: در آبان ماه به خبرهای خوش در 
آذرماه اشاره کردم که به چهار اتفاق مهم در دولت اشاره می کنم.

او گفت: اولین تصمیمی که گرفته شــد این بود که یکی از 
شــیوه های خلق پول بدون پشوانه یعنی فروش ارز های نفتی 
دولت به بانک مرکزی در بودجه ای که در آذرماه تحویل مجلس 
داده ایم را گرفتیم. این ارز های نفتی که وارد بانک مرکزی می شد 
تبدیل به پایه پولی شده و این پایه پولی در استخر نقدینگی کشور 
۷ برار می شد. به عنوان مثال هر هزار تومان بدون هیچ پشتوانه 
و بدون کمترین تاثیر در تولید ملی و ثروت ملی تبدیل به ۷ هزار 

تومان می شد.
رضایی تصریح کرد: این عوامل باعث شــد میزان نقدینگی 
افزایش پیدا می کرد؛ بدون اینکه تاثیر قابل توجهی در تولید ملی 
داشته باشد به مدت ۵۰ سال این رویه ادامه داشت یعنی از سال 
۱۳۵۱ که درآمد های نفتی ایران چند برار شــد این مشکات به 
صورت ســریع تری وارد اقتصاد ایران شد و چند سال قبل از 
پیروزی انقلاب اسلامی تا دولت فعلی این شیوه غلط ادامه داشته 
است.او بیان کرد: از نمایندگان مجلس خواستارم در تصویب این 
بنــد از بودجه همت به خرج دهند  یعنی دولت ارز های نفتی را 
به بانک های کشور و بانک ملی بفروشد تا پول بدون پشتوانه 
وارد اقتصاد کشور نشود و همان پول به صورت واقعی به کشور 

تزریق شود.

یارانه جدید در راه است
این مقام مسئول ادامه داد: مسئله دوم مربوط به یارانه هاست 
که در لایحه بودجه مقرر شده است که دو برابر شود اما رئیس 
جمهور تاکید داشت تا سه ماه پایانی سال نیز این قانون اجرایی 

شود بر همین اساس این اقدام از دی ماه اجرایی خواهد شد.
رضایی گفت: با اجرای درست این مصوبه، هر خانواده چهار نفره 

۸۰۰ هزار تومان کالا و پول دریافت خواهند کرد.
مذاکرات جدی دنبال می شود

این مقام مســئول تصریح کرد: خبر سوم مربوط به مذاکرات 
هسته ای اســت که بعد از ۴ الی ۵ سال متوقف شده بود، این 
مذاکرات هم بالاخره شروع شد و ما پیشرفت های خوبی داشته 

ایم البته مذاکرات ادامه دارد. ایران جدی اســت، اما می خواهم 
توصیه به همه کنم که بدانند ما اقتصاد کشور را شرطی نمی کنیم 

و به مذاکرات گره نمی زنیم.
او گفت: ایران منطقی دارد که ما در مســئله انرژی هسته ای 
دنبال ساخت بمب اتم نیستیم، اما انرژی هسته ای صلح آمیز را 

حق مسلم خود می دانیم لذا در مذاکرات جدی هستیم.
 رضایی افزود: مسئله چهارم این است که اولین بار در کشور 
دولت ها شعار می دادند و زحمت می کشیدند، اما بودجه کافی برای 
پیشرفت نمی گذاشتند. برای برای پیشرفت کشور بودجه  گذاشته 
ایم؛ چه برای کسب و کار های کوچک و بزرک و همچنین برای 
۱۰ تا از مگاپروژه هایی که می خواهد صورت بگیرد که در زمان 

درست آن را مطرح خواهیم کرد. این ها تصمیماتی است که در 
آذرماه گرفته شد و وارد مرحله اجرا شده است.

 موافق ارز دیجیتالیم اما به شرط تدوین
 قوانین محکم

او گفت: نظر من و رئیس جمهور نسبت به این موضوع مثبت 
است، ولی این موضوع باید قانونی شود. اولا از حالت های مخفی 
و پنهانی به صورت آشکار شود؛ افراد فعال در این زمینه اظهارنامه 
پر کنند و مالیات دهند. گاز و برقی که مصرف می کنند باید با 
قیمت های درستی خریده شود، ولی این مسئله باید مراحل قانونی 
خود را طی کند من موافقم، اما باید قانون در هیئت دولت تصویب 
شــود، در حال حاضر در حال تدوین این مراحل هستیم و این 

فرآیند نباید بیش از ۳ تا ۴ ماه طول بکشد.
او گفت: پنج شنبه هفته گذشته و همچنین یک شنبه همین 
هفته، جلسه ای با ریاست بنده برگزار شد که در آن ۱۰ تصمیم 
برای تقویت بازار سرمایه گرفته شد. ابتدا مسئله سوخت نیروگاه 
ها، کارخانه های سیمان، فولاد و پتروشیمی بود، چون تصورات 
ابهام آمیزی به جامعه وارد شــده بــود این بودجه در حقیقت 
قیمت های سوخت را چندین برابر کرده است ما این را تعیین 

و تکلیف کرده ایم.
 تلاش برای رسیدن به شاخص یک میلیون

 و ۷۰۰ هزار واحدی در بورس
معاون اقتصادی رئیس جمهور بیان کرد: این ۱۰ تصمیم برنامه 
کوتاه مدت ما برای تقویت بورس است، ولی جلسات ما ادامه دارد 
که بتوانیم به صورت اساسی بازار بورس را یک اصلاح بنیادین 
کنیم، چون در دولت گذشته یک کار شتاب زده ای صورت گرفت 

و بورس فراتر از توانــش زیربار هزینه های مردم رفت و مردم 
پول هایشان را آوردند در حقیقت روی یک خودرویی سوار کردند 
که این خودرو توانایی لازم را برای تحمل آن را نداشــت هم 
اکنون شاخص بورس روی پله یک میلیون و ۱۵۰ هزار واحدی 
قرار دارد. رضایی بیان کرد: از اینجا به بعد ما این خودرو را تقویت 
می کنیم که بتواند بار بزرگتری را از یک میلیون و ۵۰۰ هزار تا 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار واحــدی و آرام آرام در ارتفاع بالاتری 
حمل کند؛ این مورد در دستورکار ماست. بزودی اصلاحات قابل 

توجهی در بورس انجام خواهیم داد.
این مقام مسئول گفت: صادرات باعث شده است که مصرف 
داخلی هم تقویت شــود، چون وقتی تولیدات صادرات محور 
خواهد بود، اولیــن کاری که صورت می گیرد صادرات خارجی 

باعث می شود که بازار های داخلی اشباء شوند.
رضایی گفت: یعنی یک صادرات درست بعد از اشباء بازارداخلی 
صورت می گیرد چراکه، چون صادراتی که قدرت فتح بازار های 
بیرون را داشته باشد. صادرات ایران جزیره ای شده است و باید در 
اصلاح ساختار تجارت بررسی شود. در همین ۶ ماه درآمد های 

ارزی ما جهش قابل توجهی پیدا کرده است.
این مقام مسئول گفت: دو اتفاق ضایع آفرین در اقتصاد ایران 
یکی خام فروشی است مواد پتروشیمی را هم خام می فروشیم 
در حالی که می تواند تبدیل به مواد مورد استفاده شوند. می روند 
بافناوری کره و چین تبدیل به مواد مصرفی می شود همان را به 
ما با قیمت زیادی به ما می فروشند. دانش و فناوری هایی که از 
کشــور خارج می شوند اگر به تبدیل مواد خام به مواد مصرفی 

کمک کند اوضاع بهتر می شود.

معاون اقتصادی رئیس جمهور:

جلوی فروش ارز نفتی به بانک مرکزی را می گیریم

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: هرچه قدر که ما پول بیشتری را به مردم 
در قالب یارانه دهیم، خود باعث افزایش تورم شده و بعد از مدتی بی تاثیر می شود و شاید در دراز 

مدت هیچ عایدی هم برای مردم نداشته باشد.
مهراد عباد در گفت وگو با ایلنا در مورد اظهارات محسن رضایی مبنی بر افزایش دوبرابری میزان یارانه نقدی از دی ماه 
اظهار کرد: عجیب است که به این سرعت می خواهند این اقدام را انجام دهند. قرار بود که برداشته شدن ارز ۴2۰۰ تومانی، 
بخشی را به یارانه ها اضافه کنند. شاید هدف از اجرای زودهنگام این طرح این باشد که زودتر یارانه را افزایش دهند و بعد ارز 

۴2۰۰ تومانی را حذف کنند. در کل اگر بحث این باشد که با ارز ۴2۰۰ تومانی یارانه افزایش پیدا کند، بهتر است که این کار 
با مبلغ نقدی نباشد چراکه باعث افزایش نقدینگی و تورم می شود. البته به نظر می رسد که تاثیر آن چندان نباشد اما به هرحال 
موثر خواهد بود.وی افزود: این سرمایه که قرار است به عنوان یارانه نقدی داده شود، می تواند سرمایه مولدی باشد ولی شاید 
تنها بخش بسیار کوچکی از هزینه های مردم را پوشش دهد. بهتر بود که این یارانه به صورت خدمات برای مثال تقویت 
بیمه ها یا دیگر خدمات اجتماعی ارائه دهیم. هرچه قدر که ما پول بیشتری را به مردم در قالب یارانه دهیم، خود باعث افزایش 

تورم شده و بعد از مدتی بی تاثیر می شود و شاید در دراز مدت هیچ عایدی هم برای مردم نداشته باشد.
وی بیان کرد: تورم ما در ایران ناشی از مسائل مختلفی است که بخشی از آن مربوط به نقدینگی است که چند درصد در 
تورم تاثیر دارد که میزان کمی نیست اما نسبت به تاثیرات دیگر مسائل میزان قابل توجهی نباشد. با این حال دادن یارانه 
نقدی روش مناسبی نیست چراکه هدف این است که پول به جیب مردم برود ولی اگر همه کالاها افزایش چندبرابری داشته 
باشند به صورتی که این رقم اثر قابل توجهی نداشته باشد، هیچ توجیهی ندارد.وی ادامه داد: ولی اگر به جای پرداخت پول، 

بیمه ها تقویت شوند تا داروها به قیمت مناسب و مستقیم به دست مردم برسند، خدمت خوبی به مردم می شود و شاید رضایت 
عمومی را به دنبال داشته باشد. با توجه به اینکه در ایران بیماری زیاد است و مردم بسیار درگیر بیماری و دارو هستند شاید 
این کار کمک بیشتری کند. چراکه یارانه ای که الان داده می شود هم عدد قابل توجهی نیست، حتی اگر ۱۰ برابر هم شود، 
پول یک کیلو آجیل هم نمی شود.عباد در ادامه تصریح کرد: مردم تحت فشار هستند و دولت جدید هم کاملا از این مسئله 
اطلاع دارد و به نوعی در سیاست گذاری های خود هم این موضوع را در نظر می گیرد. برای مثال اینکه گفته شده به جای 
آنکه یارانه را از سال بعد بپردازند از همین امسال پرداخت کنند شاید در همین راستا باشد تا رضایت عمومی را جلب کنند.وی 
خاطرنشان ساخت: حذف ارز ۴2۰۰ تومانی ممکن است تاثیرگذار باشد اما سود آن برای مردم بیشتر است، چراکه رانت و فاسد 
موجود در آن به ضرر مردم است. ممکن است در چند کالا افزایش قیمت داشته باشیم اما در هر موضوعی هر وقت قیمت 
گذاری دستوری داشتیم در درازمدت به ما آسیب می زند. چندین دهه است که ما این کار را انجام می دهیم و بالاخره یک 
جا باید این روند اصلاح شود، ممکن است این اصلاح تبعاتی هم داشته باشد اما مسلما بعد از مدتی وضعیت بهتر خواهد شد.

 به جای پرداخت نقدی 
بیمه ها را تقویت کنید

وزیر اقتصاد:
تاریخ دقیقی برای افزایش یارانه ها اعلام نشده است

در خصوص زمان تغییر و افزایش میزان پرداخت یارانه ها، هیچ تاریخ دقیقی 
تعیین نشده است.

به گزارش ایلنا، سید احسان خاندوزی اعلام کرد: در خصوص زمان تغییر و افزایش میزان 
پرداخت یارانه ها، هیچ تاریخ دقیقی تعیین نشده است.وی افزود: تاکنون تصمیمی درباره افزایش 

قیمت بنزین گرفته نشده است.

سخنگوی دستگاه قضا:
 پرونده هواپیمای اوکراینی 

به دلیل برخی نواقص به دادسرا عودت شد
سخنگوی قوه قضائیه در مورد پرونده هواپیمای اوکراینی گفت: به دلیل اینکه 
نواقصی در پرونده وجود داشت، ریاست دادگاه با ذکر نواقص، پرونده را به 
دادسرا عودت داده تا با رفع نقص به دادگاه ارسال شود. یکی از نقص ها این 

است که نظر کارشناس باید به اولیای دم اعلام شود.
به گزارش ایلنا، ذبیح الله خدائیان سخنگوی دستگاه قضا در خصوص آخرین تحولات مرتبط 
با دادگاه پرونده هواپیمای اوکراینی و اینکه آیا دادخواستی از سوی کشور کانادا به دادگاه ارسال 
شده است، گفت: پرونده مربوط به هواپیمای اوکراینی در دادسرا رسیدگی و با کیفرخواست به 
دادگاه ارسال و چند جلسه برگزار شد اما چون نواقصی در پرونده وجود داشت، ریاست دادگاه با 
ذکر نواقص، پرونده را به دادسرا عودت داده تا با رفع نقص به دادگاه ارسال شود. یکی از نقص ها 
این است که نظر کارشناس باید به اولیای دم اعلام شود. در مورد کشور کانادا نیز از سوی این 

کشور دادخواستی به دادگاه تسلیم نشده است.

حذف نسخ نویسی کاغذی از امروز
معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت ایران با تاکید بر اینکه به 
قیمت حذف خدمات بیمه ای راضی به افزایش درصد رشد نسخ الکترونیک 
نیستیم، در عین حال راهبردهای تشویقی و موثر برای اجرای هر چه بهتر 

نسخه نویسی الکترونیک در کشور را تشریح کرد.
دکتر مهدی رضایی در گفت وگو با ایسنا، گفت: براساس آخرین دستورالعمل ها در خصوص 
نسخه نویسی الکترونیک با استفاده از خرد جمعی در حوزه معاونت فنی و مشارکت فعال و موثر 
اعضای قرارگاه نسخه الکترونیک سازمان، جمع بندی در حوزه فنی انجام شده است که از اول 
دی ماه ابلاغ خواهد شد تا مبنای اقدامات استان ها قرار گیرد.وی با تاکید بر اینکه راهبرد اول 
سازمان بیمه سلامت اجرای قانون است، اظهار کرد: به نحوی که از امروز کلیه نسخ سرپایی 
از جمله در نسخه نویسی و نسخه پیچی صرفا به صورت الکترونیک پذیرش می شود و هیچ 
گونه پرداخت غیر الکترونیک نخواهیم داشت.او با بیان اینکه سازمان بیمه سلامت قصد دارد 
در زمینه نسخه پیچی نیز راهکار مشخصی داشته باشد، تصریح کرد: نگران هستیم که الزام به 
ایجاد پرداخت الکترونیک باعث شود که برخی از مراکز از ارائه خدمت به بیمه شدگان امتناع 
کنند و این امر باعث متضرر شدن بیمه شدگان شود، به همین دلیل ما مجبوریم در سازمان 
بیمه برای احقاق حقوق بیمه شدگان بخشی از وظایف سازمان هایی که طبق قانون موظف به 
همراهی با اجرای این طرح هستند را نیز به دوش بکشیم در غیر این صورت احتمال بازگشت 

به عقب خواهیم داشت.

افزایش پروازهای عبوری از ایران
در حالیکه چند صباحی بود میزان پروازهای عبوری از ایران کاهش و اکثر 
ایرلاین ها، کشور عراق را برای پرواز انتخاب می کردند خبرها حاکی از این 

است که رشد پروازها این مساله را تا حدودی مرتفع کرده است.
به گزارش بازار، چندی پیش در فضای مجازی خبری مبنی بر اینکه تصمیمات اشتباه باعث 
شده تا پروازهای بین المللی و خارجی به سمت فضای عراق بروند و این اقدام کشور و سازمان 
هواپیمایی کشوری را از یک منبع درآمدی دیگر محروم کرد. اما گزارش ها حاکی از این است 
که این افزایش رفت و آمد از عراق به دلیل نصب سیســتم ناوبری بروز در عراق است و نه 

موضوع دیگری.
حسین ترنجی جهرمی، کارشناس صنایع هوائی و فضائی، مهم ترین راهکارهای توسعه ناوگان 
حمل و نقل را اصلاح ساختار مدیریت در کشور عنوان کرد و می گوید: با توجه به مشکلات 
موجود تحریم ها خیلی کم اثرند، چون در ایران شرکت های سازنده خوبی وجود دارد که می توان 

از آنها استفاده کرد ولی تمایلی به بهره مندی و حمایت از این شرکت ها وجود ندارد.
این اظهارات در کنار برخی آمارهای رســمی وزارت راه و شهرســازی نشان می دهد که با 
اتمام همه گیری کرونا و کاهش محدودیت ها به نظر می رسد که باید از شرکتهای سازنده 
داخلی برای به روز شدن سیستم های پروازی و بهره مندی از پرواز ایرلاین های خارجی از 
آسمان ایران نهایت استفاده را برد.اما سیاوش امیرمکری مدیرعامل شرکت فرودگاه ها در حاشیه 
نمایشگاه بین المللی حمل ونقل، لجستیک و صنایع وابسته در پاسخ به این پرسش که آیا میزان 
رفت آمد ایرلاین های خارجی از ایران کاهش و به جای آن فضای عراق در نظر گرفته شده 
است؟ گفت: ابتدا باید در خصوص برخی اخبار منتشر شده اعلام کنم که این اخبار چندان هم 
صحیح نیســت اما در مورد پروازهای عبوری از فضای آسمان ایران فقط در آبان ماه امسال 
۳۸ درصد نسبت به ماه مشابه سال گذشته افزایش دیده می شود. پس این اخبار چندان اخبار 
صحیحی نیست.وی افزود: هم اکنون شرکت های هواپیمایی لوفتهانزا و اتریش پروازهای خود 
را به ایران آغاز کرده اند و درخواست های متعدد دیگری هم برای صدور مجوز پرواز رسیده که 
در حال بررسی است و مسیر بازگشت ایرلاین های اروپایی به ایران از طریق انجام پرواز مستقیم 

یا ترانزیت رو به بهبود است.
به گزارش شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران در حال حاضر امکان پذیرش ۱۸۰۰ پرواز 
عبوری در روز را از ۱۳2 مســیر بطول ۸۸ هزار کیلومتر از آسمان ایران داریم و آسمان کشور 
برای پروازهای اروپا به شرق آسیا بسیار مطلوب است به شرط آنکه هزینه تردد از آسمان ایران 
برای ایرلاین های خارجی اقتصادی باشد.سال گذشته ۶2 درصد نسبت به سال هایی که روزانه 
۷۵۰ تا ۸۰۰ پرواز عبوری داشتیم، کاهش پرواز عبوری داشتیم، اما این شاخص در سال جاری 
به ۵۸۰ تا ۶۰۰ پرواز عبوری از آسمان ایران در روز رسیده است. آنطور که از رویکرد جدید در 
بودجه ۱۴۰۱ بر می آید به نظر می رسد که باید نمایندگان مجلس به خوبی به این موضوع 
واقف باشند و تمام موارد پیش بینی نشده را چه به هنگام ادامه تحریم ها و چه لغو تحریم ها 
برای فضای کشور در نظر بگیرند و از توان شرکت های داخلی برای بی اثر کردن تحریم ها 
بهره ببرند. چرا که اگر فضای عراق به جای فضای ایران برای ایرلاین ها انتخاب شود قطعا می 

تواند از درآمدهای کشور بکاهد.

مانور گرانی در بازار مسکن 
 تقاضای برخی خانواده ها 

برای اجاره اتاق ۶ تا ۱۲ متری
قیمت ها در بازار مسکن آنچنان بالارفته که کمتر کسی توان پرداخت اجاره  و 

یا رهن آپارتمان های متوسط متراژ را دارد.
به گزارش خبرآنلاین، نگاهی به سایت ها و پلتفرم های فعال در حوزه مسکن نشان می دهد در 
ماه های اخیر بر تعداد درخواست برای اجاره آپارتمان ها و سوئیت های کوچک نسبت به سالهای 
قبل افزوده شده است.بررسی ها نشان می دهد ؛ یک زوج درخواست خانه  اجاره ای کرده و به 
دلیل نداشتن پول پیش متراژ را ۱2 متر تعیین کرده اند، این خانواده قادرند یک تا یک میلیون و 

۹۰۰ هزار تومان اجاره ماهانه پرداخت کنند.
فرد دیگری با ۴۵ میلیون تومان درخواست اجاره یک سوئیت را ثبت کرده است.یک دانشجو 
هم برای سکونت خود همراه پدرش درخواست اجاره یک خانه یا سوئیت 2۰ متری با ودیعه ۳۰ 
میلیونی و اجاره ماهانه 2 میلیون تومانی آگهی کرده است.یک دانشجوی دوره دکترا نیز با ۱۵۰ 
میلیون تومان ودیعه ، درخواست رهن کاهل سوئیت کوچک 2۰متری در منطقه یک یا ۳ را 
دارد.فرد دیگری هم آگهی داده که برای سکونت به یک اتاق ۶ متری احتیاج دارد و فاقد پول 
پیش بوده و قادر است ماهانه یک میلیون تومان بپردازد.یک خانواده ۳ نفر هم جویای خانه در 
فرحزاد و یا شمیران نو و تهرانپارس هستند و متراژ مورد نیاز خود را بین ۱۰ تا ۴۰ متتر ذکر کرده 
و با ۳۰ میلیون ودیعه می توانند ۱.۵ میلیون تومان اجاره ماهانه بپردازند. یک فرد ۵۰ ساله هم 
آگهی کرده ؛ » اتاق یا انباری برای اسکان زمستان می خواهم که دستشویی داشته باشد و گرم 
باشد.هوا سرد شده و در پارک نمی توانم بخوابم.می توانم اجاره بدهم یا به جای اجاره براتون 
کار کنم . درج این آگهی های نشان دهنده وضعیت نامناسب اقتصادی افراد جامعه است و دولت 
و وزارت راه و شهرسازی باید هرچه سریعتر برای رفع مشکلات کسانی که حتی قادر به تامین 

مسکن به عنوان یکی از نیازهای اساسی و حداقلی خود نیستند، اهتمام ورزند.

افزایش قیمت سکه در آستانه زمستان
 قیمت سکه دیروز  در بازار تهران با ۱۴۰ هزار تومان افزایش نسبت به روز 

گذشته به ۱۳ میلیون و ۲۳۶ هزار تومان رسید.
به گزارش خبرآنلاین، ارزش هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید با افزایش ۱۴۰هزار 
تومانی قیمت نسبت به روز گذشته به رقم ۱۳ میلیون و 2۳۶ هزار تومان رسید و سکه تمام بهار 
آزادی طرح قدیم با قیمت ۱2 میلیون و ۷۰۰ هزار تومان معامله شد.همچنین دیروز نیم سکه 
بهار آزادی ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان، ربع سکه سه میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و سکه یک 

گرمی 2 میلیون و ۳۰۰ هزار تومان قیمت خورد.

اخبار کوتاه 

دولت برای افزایش یارانه ها نیازی 
به مصوبه مجلس ندارد

حاجی دلیگانی:

یک نماینده مجلس گفت: دولت برای 
افزایــش یارانه ها نیــازی به مصوبه 
مجلس ندارد و این از اختیارات دولت 

است .
حسینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با ایلنا، 
دربــاره افزایش 2 برابــری یارانه ها که معاون 
اقتصادی رئیس جمهور خبر داده است از اول دی 
ماه اجرایی می شود و اینکه آیا دولت با مجلس در 
خصوص افزایش یارانه ها صحبت کرده است یا 

خیر گفت:  بحثی در خصوص افزایش یارانه ها در مجلس صورت نگرفت اما خبردار بودیم که مباحثی در 
خود دولت مطرح است.این عضو کمیسیون برنامه و بودجه خاطرنشان کرد: ظرفیت قانون بودجه سال 
۱۴۰۰ این اختیار را به دولت داده است که در خصوص افزایش یارانه ها تصمیم بگیرد.وی درباره اینکه 
آیا دولت برای افزایش یارانه ها نیاز به مصوبه مجلس دارد یا خیر، بیان کرد: دولت برای افزایش یارانه ها 

نیازی به مصوبه مجلس ندارد و این از اختیارات خود دولت است.
این نماینده مجلس درباره منابع 2 برابری کردن یارانه ها گفت: منابع قرار است از طریق تبصره ۱۴ 
یعنی همان محل هدفمند کردن یارانه ها پرداخت شود چراکه این محل یک ظرفیت بسیار خوبی است 
که در اختیار دولت قرار گرفته است. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا افزایش یارانه ها باعث 
افزایش تورم و نقدینگی در کشور نمی شود و آیا می توان نظارتی برای جلوگیری از این امر داشت، گفت: 
دولت می تواند علاوه بر بحث ریالی یکسری راهکارهای دیگر برای جبران این موضوع داشته باشد 

مثل کارت های اعتباری و یا تقبل سهم بیمه.

 افراد فاقد خودرو
 یارانه بنزین می گیرند

سخنگوی دولت اعلام کرد:

سخنگو و رییس شورای اطلاع رسانی دولت از اجرای آزمایشی طرح اختصاص یارانه 
بنزین به افراد فاقد خودرو در قشم وکیش خبر داد و گفت: طرح ما برای توزیع عادلانه تر 

یارانه بنزین این است که این یارانه به افراد اختصاص پیدا کند.
به گزارش ایرنا، علی بهادری جهرمی دیروز درباره اختصاص یارانه بنزین به افرادی که خودرو ندارند و 
اجرای آزمایشی آن در قشم و کیش،  گفت: این جزایر به دلیل محدود بودن عبور و مرور خودروها قابلیت 
زیادی برای اجرای این طرح دارد. بنا شده است این طرح در فاصله زمانی در این دو جزیره به طور آزمایشی 
اجرا شود. بنا نیست در سطح ملی تغییری در شیوه توزیع و نرخ بنزین ایجاد شود. همچنین پس از اجرای 
این طرح نرخ بنزین در کیش و قشم تغییری کند.  رییس شورای اطلاع رسانی دولت افزود: درباره شیوه 
توزیع بنزین یارانه ای از گذشته طرح هایی مطرح شده بود. تا پیش از این یارانه بنزین به دارندگان خودروها 
اختصاص پیدا می کرد که ناعادلانه  بود چرا که بخشی از مردم فاقد خودرو هستند و چیزی به آنها تعلق 
نمی گرفت.بهادری جهرمی افزود: موضوع دیگر اینکه برخی از مردم چند خودرو داشتند و چند برابر افرادی 
که یک خودرو دارند از این یارانه استفاده می کردند. بنابراین برای اینکه یارانه بتواند توزیع عادلانه تری داشته 

باشد. طرح این است که بنزین یارانه ای به افراد اختصاص پیدا کند.
وی، سرپرست خانوارها را متولی اخذ یارانه بنزین عنوان کرد و گفت: اکنون بنزین یارانه ای ۱۵۰۰ تومانی 
و بنزین سه هزار تومانی داریم. وقتی بنزین ۳۰۰۰ تومانی فروش می رود، ۱۵۰۰ تومان تفاوت آن برای 

بازتوزیع به حساب هدفمندی یارانه ها می رود و در اختیار دولت قرار می گیرد.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: فرض بر این است که اگر قرار است یارانه ای اختصاص داده شود و 

مابه التفاوتی دریافت شود، مستقیما سراغ افرادی که از بنزین استفاده نکرده اند برویم.
بهادری جهرمی یادآور شد: بر این اساس عده ای از یارانه با خریدن بنزین استفاده می کنند و گروهی دیگر 

هم که از این یارانه استفاده نمی کنند خود یارانه به آنها تخصیص پیدا می کند.

ارز ترجیحی اقلام، به جزگندم 
ودارو حذف می شود

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
گفت: به جز گندم و دارو برای بقیه اقلام 
ارز ۴۲۰۰ حذف خواهد شد و به صورت 

یارانه به مردم پرداخت می شود.
جعفر قــادری در گفت وگو با ایلنا درباره افزایش 
2 برابری یارانه ها که معاون اقتصادی رئیس جمهور 
خبر داده است اینکه آیا دولت با مجلس در خصوص 
افزایش یارانه ها صحبت کرده است یا خیر گفت: 
دولت قبل از ارائه بودجه گفته بود که قصد چنین 

کاری را دارد.این عضو کمیسیون برنامه و بودجه خاطرنشان کرد: دولت مجوز دارد که یارانه ها افزایش دهد. 
ابتدا بنا بود ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی تا پایان ۶ ماه اول باشد و ۶ ماه بعدی آن را حذف کنند.وی تاکید کرد: 
دولت قصد دارد غیر از گندم و دارو، برای بقیه اقلام ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی را حدف کند و این محل یارانه ها 
را افزایش دهد.وی یادآور شد: در حال حاضر ۴۵ هزار تومان یارانه پرداخت می شود، یارانه کمک معیشتی هم 
داده می شود و از محل حذف ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی بنا است به هر فرد از ۹۰ تا ۱2۰ هزار تومان داده شود 
که عملًا 2۰۰ هزار تومان می شود که در اینصورت یک خانواده ۴ نفری ۸۰۰ هزار تومان دریافت خواهد کرد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه تاکید کرد: دولت برای افزایش یارانه ها نیازی به مصوبه مجلس ندارد و 
حتی یارانه ۳  دهک بالایی را می تواند حذف کند.وی درباره پرداخت یارانه بنزینی در شهرهای کیش و قشم 
گفت: قرار است به صورت آزمایشی مبلغ یارانه به فرد داده شود تا وی خودش بداند با آن چه کند.قادری درباره 
این که بیان کردن این تصمیمات در آستانه سال نو آیا برای مردم ایجاد نگرانی نمی کند، گفت: وقتی یارانه ها 

پرداخت می کنند نگرانی وجود ندارد، اما این که چه زمانی اجرایی می شود را دقیق نمی دانم.

نایب رییس کمیسیون عمران مجلس؛

در طرح توزیع قیر رایگان، زمینه رانت و فساد وجود دارد
نایب رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با تایید 
نگرانی ها و زمینه های بروز رانت و فساد در طرح توزیع قیر 
رایگان با برداشتن مسئولیت نظارتی مجلس بر مفسده های 
این طرح، بر افزایش نظارت ســایر نهادها نسبت به توزیع 
این محصول پرارزش تاکید کرد؛ در این زمینه زمینه های بروز 
فساد در این طرح را را تایید می کنیم که تاکید می شود باید با 

نظارت های دقیق این زمینه ها حذف شود.
به گزارش اقتصادآنلاین، اسماعیل حسین زهی با بیان اینکه توزیع قیر دولتی 
با هدف توســعه و آسفالت روستاها و شهرهای با جمعیت کوچک در قانون 
بودجه لحاظ شد، اظهارکرد: با این وجود انتقاداتی در این زمینه وجود دارد که 

می طلبد در این حوزه نظارت های لازم صورت گیرد. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه نفس این قانون غلط نیست، زمینه های بروز 
فساد را تایید کرد و گفت: اما در بحث توزیع قیر رایگان ممکن است ایراداتی 

وجود داشته باشد  که در صورت نظارت دقیق، مشکلات قابل حل است. 
نماینده مردم خاش در مجلس با تاکید بر اینکه باید وزارت راه و شهرسازی 
بــر روی این موضوع نظارت کند تاکید کرد: در موضوع قیر رایگان، حرف و 
حدیث های زیادی بوده است و هم مجلس و دستگاه های نظارتی و وزارت 

کشور و راه و شهرسازی قطعا نظارت خواهند داشت. 
عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: ما موضوع قیر رایگان را کالبد شکافی 
کرده ایم و مشخص شده کدام استان چه میزان راه روستایی آماده شده دارد و 

چه میزان زیر سازی آن انجام شده و متراژ و میزان نیاز به قیر مشخص شده 
و بر مبنای نیاز هر پروژه میزان مشخصی برای آن در نظر گرفته شده است.

او در زمینه بودجه این طرح و همچنین پرهیز از هزینه تراشــی مجدد در 
بودجه سال آینده نیز گفت: وظیفه مجلس است که بودجه ارائه شده از سوی 
دولت را مورد بررسی قرار دهد. در بحث بودجه شاید دولت مثلا در بحث ارقام 
و هزینه های درج شده در این طرح میزان کمتری پیش بینی کرده باشد اما 
ارقام مد نظر ما بیشتر باشد که قاعدتا باید بین اختلاف ارقام، موازنه برقرار کرد 
و ما همه این موضوعات را در نظر خواهیم گرفت.اسماعیل زهی تاکید کرد که 
رویکرد مجلس در بررسی بودجه این است که نهادهای دولتی که از بودجه 

عمومی و دولت استفاده می کنند، باید بودجه شان مشخص و شفاف باشد.

نایب رئیس کمیسیون عمران با اشاره به اینکه بودجه شرکت هایی که زیان 
ده یا سود ده هستند نباید یکسان باشد، گفت: اگر بودجه واقعی باشد قطعا دست 
کاری نخواهد شد اما اگر بودجه غیر واقعی باشد ممکن است تغییراتی در آن 
ایجاد شود؛ همه اینها از سوی مجلس بررسی خواهد شد و بعید به نظر می 

رسد که مشکل خاصی در این باره وجود داشته باشد.
تاکید اسماعیلی زهی بر نظارت نهادهای نظارتی بر فرآیند توزیع قیر رایگان 
درحالی اســت که هنگام تصویب این طرح بسیاری از کارشناسان و حتی 
نمایندگان نسبت به مفسده های آن هشدار داده و خواستار تصویب نشدن این 
طرح در مجلس بودند؛ به ویژه اینکه منتقدان رانت های حاصل از این طرح را 

با رانت های ناشی از ارز ۴2۰۰ تومانی مقایسه می کنند.

مقررات محرمانه برج سازی!
مرجع تایید »مصوبات شــهرداری تهران« در دولت، ابتدای این 
هفته نقشه تدارک دیده  شده برای »نحوه صدور مجوز برج سازی در 

پایتخت« را به تصویب رساند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، مرجع تایید »مصوبات شهرداری تهران« در دولت، ابتدای 
این هفته نقشه تدارک دیده  شده برای »نحوه صدور مجوز برج سازی در پایتخت« را به 
تصویب رساند؛ اما عدم انتشار عمومی دو سند ضمیمه این مصوبه شامل »خیابان  های 
مجاز برای بلندمرتبه  سازی« و »تعداد طبقات و کاربری هر برج در هر نقطه از شهر« 
عملا این ابلاغیه اداری را به »نقشه گنج« تبدیل کرده است. جزئیات »خطوط قرمز و 
شرایط سبز برای برج  سازی« در یک لوح فشرده است که اگر اعلام عمومی نشود به 

شکل رانت، با امضاهای طلایی در بازار ساخت توزیع خواهد شد.
پس از گذشــت ۱۰ ســال از ابلاغ طرح تفصیلی شــهر تهران، سرانجام ضوابط 
بلندمرتبه  سازی تصویب و در اوایل هفته جاری ابلاغ شد. اما شورای عالی شهرسازی 
و معماری در حالی تکلیف مدیریت شــهری درباره نحوه بلندمرتبه  سازی را در قالب 
ضوابط مصوب اخیر مشخص کرده که جزئیات طلایی این مصوبه انتشار عمومی 
پیدا نکرده و در اختیار شهروندان قرار نگرفته است. بر اساس آنچه از متن منتشر شده 
مصوبه »مکان  یابی و ضوابط ساخت بناهای بلندمرتبه شهر تهران« بر می  آید، گذرهایی 
از پایتخت که مناسب ساخت و ساز ساختمان های ۱2 طبقه و بیشتر هستند شناسایی 
شــده  اند اما اطلاعات این مکان  یابی و نیز اطلاعات تکمیلی از قبیل میزان تراکم و 
کاربری مجاز در هر یک از نقاط مجاز بلندمرتبه  سازی در یک »لوح فشرده« صرفا در 
اختیار نویسندگان و طراحان مفاد این مصوبه و برخی از مدیران شهری و مسوولان 
قرار دارد. به این ترتیب به دنبال تبدیل »نقشه برج  سازی« به »نقشه گنج«، خطر به راه 

افتادن ماشین جدید صدور امضاهای طلایی و رانت، تهران را تهدید می کند.
 یکی از اهداف اصلی تدوین و ابلاغ طرح تفصیلی شــهر تهران در فروردین سال 
۱۳۹۱ برچیدن بساط رانت اطلاعاتی در حوزه ساخت و ساز بود. مدیران شهری در آن 
زمان اطلاعات پهنه  بندی شهر تهران برای ساخت و ساز را به طور کامل در اختیار عموم 
قرار دادند تا هر شهروندی بتواند درباره سرنوشت ملک خود یا املاکی که قصد معامله 

آن را دارد، اطلاعات شهرســازی کامل را دریافت کند. اما طرح تفصیلی در موضوع 
بلندمرتبه  سازی ورود تمام عیاری نداشت، بلکه در قالب ماده »۱۰« شهرداری تهران 
را موظف کرد نسبت به تدوین ضوابط پیشنهادی بلندمرتبه  سازی )ساختمان های ۱2 
طبقه و بیشتر( حداکثر ظرف مدت سه  ماه از ابلاغ این طرح اقدام کند. بررسی سابقه 
این موضوع نشان می دهد مدیران ارشد وقت شهرداری تهران چند ماه پس از ابلاغ 
طرح تفصیلی از تدوین ضوابط بلندمرتبه  سازی و ارسال آن به شورای عالی شهرسازی 

و معماری برای تصویب نهایی خبر دادند.
اما انتظار برای بررسی و تصویب ضوابط مذکور در شورای عالی شهرسازی و معماری 
به اندازه ۱۰ سال به درازا کشید و در آغاز هفته جاری خبر ابلاغ این مصوبه از سوی 
شورای مذکور منتشر شد. با وجود این آنچه در اخبار منتشر شده پیرامون این موضوع 
آمده حاوی چند بند کلی و گنگ بوده و به سوالات کلیدی از قبیل اینکه عرصه های 
مجاز و ویژه برای بلندمرتبه  سازی کجاست، میزان تراکم مجاز در هر یک از عرصه ها 
چقدر است و کاربری مجاز ساخت و سازهای بلندمرتبه چگونه تعیین می شود پاسخ نداده 
است. در واقع اکنون شهروندان نمی  دانند در کدام نقاط شهر مجاز به بلندمرتبه  سازی 
هستند و این جواز در چه سطح اشغالی، با چه میزان تراکم و با کدام کاربری قابل صدور 
است؟ در واقع آنچه با هدف تعیین تکلیف ضوابط برج  سازی به عنوان مصوبه شورای 
عالی شهرســازی و معماری منتشر شده، بیشتر شبیه یک نامه اداری بدون جزئیات 

ضروری است.
  سوت  زنی ممنوع؟

جدای از اینکه قاعدتا باید این بخش از ضوابط ساخت و ساز نیز مثل سایر ضوابط مربوط 
به احداث ساختمان های کوتاه  مرتبه به سبب جلوگیری از ایجاد رانت در اختیار عموم 
شهروندان قرار بگیرد، مساله دیگری که انتشار عمومی این ضوابط را حیاتی می کند، 
مسوولیت اجتماعی شهروندان و مطالبه  گری آنهاست. در شرایطی که شهروندان از کم 
و کیف این مصوبه بی  اطلاع هستند طبعا نمی توانند با »سوت  زنی« تخلفات را گزارش 
کنند و عملا حق اعتراض آنها به ساخت و سازهای خارج از ضوابط که با امضاهای 

طلایی مجوز گرفته، سلب می شود.

از سوی دیگر وقتی در یک مصوبه قید می شود که مناطق مجاز به بلندمرتبه  سازی 
»مکان  یابی« شــده، مشــخص اســت که خطوط قرمزی وجود دارد و در این بین 
گروه هایی که از جزئیات این خطوط قرمز با خبر هستند، هم امکان دور زدن نقشه ها و 
به عبارت دقیق  تر دور زدن مقررات را خواهند داشت و هم می توانند ضوابط مذکور را در 
بازار سیاه به سرمایه  گذاران کلان ملکی بفروشند. به این ترتیب مخفی ماندن جزئیات 
ضوابط بلندمرتبه  سازی پایتخت را در معرض خطر »هوا فروشی با امضاهای طلایی« 
قرار داده است.اگرچه ابلاغ ضوابط بلندمرتبه  سازی با وجود ۱۰ سال معطلی، یک گام 
رو به جلو محسوب می شود اما مساله این است که متن منتشر شده حاوی اطلاعات 

کلیدی نبوده و همچنان این ضوابط محرمانه باقی مانده است.
در متن اخیرا منتشر شده از ســوی شورای عالی شهرسازی و معماری به مصوبه 
شماره »۶۱۶« ۶ بهمن ۱۳۹۹ کمیســیون ماده ۵ شهر تهران ارجاع شده است که 
بررسی نشان می دهد در آن مصوبه به صراحت قید شده که مکان  یابی بلندمرتبه  سازی 
در قالب یک حلقه لوح فشرده ضمیمه شده است. انتظار این بود که ضوابط کامل و 
مکان  یابی صورت گرفته در سامانه شفافیت شهرداری تهران یا به هر شکل دیگری 
بلافاصله در دسترس عموم قرار گیرد و مدیریت شهری از زیان و آسیب بزرگ ماندن 
این ضوابط در لوح فشــرده پیشگیری کند. اما این انتظار بی  سرانجام بوده و هنوز دو 
سند مشخص که از آن نام برده شده، یعنی »نقشه پهنه ها و محورهای مجاز برای 
استقرار ساختمان های بلند« و نیز »ضوابط و مقررات احداث بنا در پهنه ها و محورهای 
مجاز« در اختیار شهروندان قرار نگرفته است.شورای عالی شهرسازی و معماری پیش 
از این نیز دست  کم سه نوبت به موضوع بلندمرتبه  سازی پرداخته بود اما موضوع تا سال 
جاری به نتیجه نهایی نرسید. یک بار در بیست  وپنجم اسفند ۹۳ این ضابطه به تصویب 
شورای مذکور رسید که بلندمرتبه  سازی در تهران به طور عمومی محدود است، مگر در 
موارد و محدوده های مشخص. بار دیگر در شانزدهم مهر ۹۷ این شورا »ضوابط عام 
بلندمرتبه  سازی در شهرهای ایران« را تصویب کرد که اتفاقا جزئیات آن به تفصیل 
مشخص شد. بر اساس مفاد این مصوبه ساخت و ساز بلندمرتبه در شهرهای ایران برای 
زمین حداقل ۱۵۰۰ مترمربعی با عرض 2۵ متر قطعه و نیز قرارگیری در گذر شریانی 

درجه 2 مجاز شمرده شد. عرض پوسته معابر شریانی درجه 2 عموما ۱۶ متر است و این 
یکی از خطوط قرمز ساخت و ساز بلندمرتبه   در همه شهرهای کشور از جمله تهران است.

سومین مصوبه  ای که شورای عالی شهرسازی و معماری پیش از ابلاغیه هفته جاری 
در حوزه بلندمرتبه  ســازی گذرانده بود نیز به موضوع اصلاح بخشی از ضوابط عامل 

بلندمرتبه  سازی در کشور پرداخت که مربوط به 2۱ مهر ۹۹ است.
  چارچوب  های کلی بلندمرتبه  سازی

اگرچه جزئیات ضوابط بلندمرتبه  سازی تاکنون محرمانه باقی مانده است، اما بر اساس 
مفاد مصوبه مبنایی کمیسیون ماده ۵ شهر تهران که در مصوبه شورای عالی شهرسازی 
به آن ارجاع شده، شش خط قرمز یا به عبارت دیگر چارچوب کلی در این خصوص 
مورد اشــاره قرار گرفته است. اصلی  ترین خط قرمز بلندمرتبه  سازی »کنترل سقف 
جمعیت  پذیری« است و پس از آن به موضوع »اختصاص بخشی از عرصه ساخت و ساز 

به فضای سبز و باز« پرداخته شده است.
»حذف محدوده های ممنوع برای بلندمرتبه  ســازی«، »دسترســی مناســب به 
ایستگاه های حمل و نقل عمومی« و نیز »شناسایی محورهای مطلوب بلندمرتبه  سازی« 
از دیگر خطوط قرمزی اســت که به عنوان چارچوب  های موثر بر مکان  یابی احداث 
بلندمرتبه در اسناد مطالعاتی به آنها اشاره شده است. همچنین یکی دیگر از چارچوب  ها 
یا به عبارت دیگر خطوط قرمز مذکور، مطالعه ویژه دو منطقه 2۱ و 22 به لحاظ ظرفیت 

بلندمرتبه  سازی با لحاظ طرح تفصیلی ویژه این مناطق بوده است.
همه این کلیات تنها چیزهایی اســت که اکنون می تــوان درباره جزئیات ضوابط 
بلندمرتبه  سازی با شهروندان در میان گذاشت و این در حالی است که اگر ضوابط مذکور 
در لوح فشرده نزد نویسندگان آن و برخی مسوولان باقی بماند، امکان صدور مجوز 
برج  سازی در اتاق تاریک فراهم می شود. به این ترتیب برندگان محرمانه ماندن ضوابط 
بلندمرتبه  سازی مزاحمان ساختمانی هستند که می توانند از رانت شکل گرفته برای 
مطلعان این طرح نهایت بهره  برداری را داشته باشند و بازندگان نیز شهروندان تهرانی 
هستند که حتی نمی توانند تشخیص دهند مجوز ساخت و ساز مرتفعی که در گذر محل 

سکونت آنها صادر شده مجاز است یا تخلفی صورت گرفته است.
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